
Protokół  posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

z dnia 18 września 2017r. 
 

Posiedzenie rozpoczął o godzinie 9:00 Pan Tadeusz Lammel, który przywitał członków 
komisji oraz pracowników Urzędu Gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli radni: 
Henryk Lesiński 
Marek Maciejewski 
Tomasz Maćkowiak 
Tadeusz Lammel 
a także: 
Genowefa Przepióra - Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy  
Jolanta Litka – Skarbnik Gminy 
Ryszard Pomin – Prezes Zakładu Komunalnego Sp. z o. o. 
Agnieszka Świątkowska - koordynator ds. transportu publicznego ZK Sp. z o.o. 
 
Porządek posiedzenia:  
1. Działalność oczyszczalni ścieków i stacji uzdatniania wody w Nagradowicach. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności Gminy. 

Ad.1  
W pierwszej części posiedzenia komisja dokonała wizytacji oczyszczalni ścieków                         
w Nagradowicach, gdzie Prezes Zakładu Komunalnego Sp. z o. o. Pan Ryszard Pomin 
zapoznał członków komisji z technologią oczyszczania ścieków, które wpływają z systemu: 
- kanalizacji grawitacyjnej z miejscowości Nagradowice, 
- kanalizacji grawitacyjnej i tłocznej z miejscowości Kleszczewo, 
- kanalizacji ciśnieniowej z miejscowości: Kleszczewo, Krerowo, Krzyżowniki Poklatki, 
Śródka i Zimin, 
- oraz ścieki dowożone wozami asenizacyjnymi przez wozaków, którzy mają podpisaną 
umowę z Zakładem Komunalnym Sp. z o. o. w ilości wynikającej z technologii oczyszczania 
ścieków i operatu wodnoprawnego.  

Ponadto, radni w trakcie komisji wyjazdowej zapoznali się z zasadami działania 
funkcjonującej w oparciu o jedną studnię głębinową stacji uzdatniania wody w 
Nagradowicach. 

 
Ad.2   
W dalszej części posiedzenia przedstawione zostały projekty następujących uchwał: 
� Projekt uchwały nr XXXIV/254/2017 w sprawie określenia szczegółowych zasad, 
sposobu i trybu umarzania, odraczania spłaty lub rozkładania na raty należności pieniężnych 
mających charakter cywilnoprawny, przypadających Gminie Kleszczewo oraz jej jednostkom 
podległym, warunków dopuszczalności pomocy publicznej w przypadkach, w których ulga 
będzie stanowić pomoc publiczną oraz wskazanie organów do tego uprawnionych 
przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że zgodnie z art. 59 ustawy z 
dnia 27 sierpnia 2009r. o finansach publicznych organ stanowiący jednostki samorządu 
terytorialnego określa szczegółowe zasady, sposób i tryb udzielania ulg w spłacie należności 
pieniężnych mających charakter cywilnoprawny, warunki dopuszczalności publicznej w 
przypadkach, w których ulga stanowić będzie pomoc publiczną oraz wskaże organ lub osobę 
uprawnioną do udzielania tych ulg. W związku z wejściem w życie nowych rozporządzeń 
Komisji UE w sprawie stosowania art. 107 i art. 108 Traktatu o funkcjonowaniu Unii 
Europejskiej do pomocy de minimis i pomocy de minimis w rolnictwie i rybołówstwie 



koniecznym staje się dostosowanie uchwały dotyczącej udzielania ulg w spłacie należności 
cywilnoprawnych do obecnie funkcjonujących przepisów prawa. 

Uchwała określa szczegółowe przypadki, których ulgi mogą zostać zastosowane, tryb 
postępowania w sprawach o udzielenie ulgi oraz organy uprawnione do stosowania ulg, a 
także określa przypadki, w których pomoc taka stanowić będzie pomoc de minimis. 
Pani Sekretarz nadmieniła, że uchwała dotyczy należności spoza ordynacji podatkowej czyli 
nie dotyczy np. podatku rolnego, podatku od nieruchomości czy leśnego, może dotyczyć 
natomiast opłat za przedszkole. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXIV/255/2017 w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Kleszczewo oraz 
warunków i zasad korzystania z tych przystanków przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz 
poinformowała, że zgodnie z art. 15 ust. 2 ustawy o publicznym transporcie zbiorowym 
określenie przystanków komunikacyjnych i dworców oraz warunków i zasad korzystania z 
nich następuje w drodze uchwały podjętej przez właściwy organ danej jednostki samorządu 
terytorialnego. Dotychczas  kwestie te uregulowane były w  Uchwale Nr  XXI/152/2012 Rady 
Gminy Kleszczewo z dnia 25 lipca 2012r. w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Kleszczewo oraz 
warunków i zasad korzystania z tych przystanków zmienionej Uchwałą Nr XLIII/316/2014  z 
dnia 03 września 2014r. Niniejszy projekt Uchwały wprowadza zmieniony układ porządkowy 
w dotychczas obowiązującym wykazie przystanków oraz wprowadza zmiany nazw 
niektórych przystanków w związku z zawartym porozumieniem z Miastem Poznań. 
Pani Sekretarz przedstawiła radnym nazwy poszczególnych przystanków na terenie gminy, 
które docelowo wprowadzone zostaną do ogólnodostępnej bazy. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Pani Sekretarz poinformowała, że kolejne projekty uchwał nr XXXIV/256/2017, 
XXXIV/257/2017, XXXIV/258/2017, XXXIV/259/2017 są w trakcie opracowywania, a 
radnym celem konsultacji zostaną przedstawione wstępne ich założenia.  
Pani Sekretarz dodała, że proponowane zmiany konieczne są w związku z podziałem 
komunikacji na część obsługiwaną przez ZTM oraz tą której organizatorem pozostaje gmina. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXIV/256/2017 w sprawie przyjęcia ustalenia cen za usługi 
przewozowe w transporcie zbiorowym środkami komunikacji gminnej przedstawiła Pani 
Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że z dniem 1 listopada traci moc Uchwała Nr 
XLIII/314/2014 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 03 września 2014 r. w sprawie ustalenia cen 
i opłat za korzystanie ze środków komunikacji gminnej, a tym samym nieaktualne będą strefy 
biletowe w niej ustalone.  
Prezes Pomin dodał, że proponuje się, aby na liniach 431,432,435 (Kleszczewo – Poznań) 
cennik biletów był taki jak obowiązujący w systemie poznańskim, natomiast na linii 488 
przejazdy będą bezpłatne, podobnie jak na linii 489  z tym, że tylko na terenie gminy. 
Pani Świątkowska nadmieniła, że nie przewiduje się wzrostu dotychczas obowiązujących cen, 
za wyjątkiem wprowadzenia bezpłatnych przejazdów na terenie następujących miejscowości: 
Bugaj, Kleszczewo, Krerowo, Krzyżowniki, Lipowiec, Markowice, Poklatki, Śródka,  Zimin.  
Radni jednogłośnie zaakceptowali przedstawione propozycje. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXIV/257/2017 w sprawie ustanowienia ulg i zezwoleń w 
opłatach za przejazdy środkami komunikacji gminnej przedstawiła Pani Sekretarz. Pani 
Sekretarz  poinformowała, że planuje się w głównej mierze zintegrowanie systemu ulg i 
zwolnień w opłatach za przejazdy środkami komunikacji gminnej z ulgami i zwolnieniami w 
opłatach za przejazdy lokalnym transportem zbiorowym Miasta Poznań. Wprowadzenie 



takiego systemu spowoduje, że pasażer korzystający z usług dwóch organizatorów 
publicznego transportu zbiorowego nie będzie musiał się zastanawiać, na jakim obszarze 
działania danego organizatora obowiązuje ulga bądź zwolnienie za przewóz.  
Pani Świątkowska przedstawiła radnym system ulg i zwolnień obowiązujących obecnie w 
Poznaniu oraz nadmieniła, że różnica z dotychczasowym systemem ulg kleszczewskich 
będzie dla osób w wieku 65 lat, ponieważ w Poznaniu wiekiem granicznym uprawniającym 
do ulgi jest 70 lat. Istnieje natomiast możliwość zakupu przez te osoby biletu Seniora za 50zł 
na rok - bilet występuje tylko w strefie A. 
Radni nie mieli pytań ani uwag do przedstawionych propozycji. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXIV/258/2017 w sprawie sposobu ustalania w gminnym 
transporcie zbiorowym wysokości opłat dodatkowych z tytułu przewozu osób, za naruszenie 
przepisów o przewozie rzeczy i zwierząt oraz wysokości opłaty manipulacyjnej przedstawiła 
Pani Świątkowska. Pani Świątkowska poinformowała, że zgodnie z art. 34a ust. 1 ustawy z 
dnia 15 listopada 1984r. - Prawo przewozowe minister właściwy do spraw transportu określa 
w drodze rozporządzenie sposób ustalania wysokości opłat dodatkowych pobieranych w razie 
braku odpowiedniego dokumentu przewozu, braku ważnego dokumentu poświadczającego 
uprawnienie do bezpłatnego albo ulgowego przejazdu, niezapłacenia należności za zabrane ze 
sobą do środka przewozu rzeczy lub zwierzęta albo naruszenia przepisów o ich przewozie, 
spowodowania, bez uzasadnionej przyczyny, zatrzymania lub zmiany trasy środka transportu 
mając na uwadze zróżnicowanie wysokości opłat dodatkowych w zależności od strat 
poniesionych przez przewoźnika i powodu nałożenia opłaty dodatkowej oraz  sposób 
ustalania wysokości przysługującej przewoźnikowi opłaty manipulacyjnej, mając na uwadze 
ponoszone koszty czynności związanych ze zwrotem lub umorzeniem opłaty dodatkowej. 
Pani Świątkowska dokonała porównania stawek opłat obowiązujących dotychczas w systemie 
kleszczewskim w stosunku do kwot poznańskich.  
Pani Sekretarz dodała, że planowane jest wydanie informatora dla mieszkańców gminy 
dotyczącego zmian w komunikacji. 
Radni nie mieli pytań do przedstawionych informacji. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXIV/259/2017 w sprawie określenia przepisów porządkowych 
w komunikacji gminnej przedstawiła Pani Świątkowska. Pani Świątkowska poinformowała, 
że zgodnie z art. 15 ust. 5 ustawy z dnia 15 listopada 1984r. Prawo przewozowe w 
odniesieniu do gminnego regularnego przewozu osób oraz przewozów osób i bagażu 
taksówkami przepisy określa rada gminy. 
Pani Świątkowska poinformowała, że zakłada się zintegrowanie przepisów porządkowych 
obowiązujących na terenie Miasta Poznań z przepisami obowiązującymi w Gminie 
Kleszczewo. Zintegrowanie regulaminu jest celowe pod kątem pasażera korzystającego z 
usług dwóch organizatorów, który nie będzie zastanawiał się, jakie przepisy porządkowe 
obowiązują w komunikacji gminnej organizowanej przez Gminę Kleszczewo a jakie przepisy 
w komunikacji miejskiej organizowanej przez Zarząd Transportu Miejskiego. 
Radni nie mieli pytań i uwag do proponowanych regulacji. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXIV/260/2017 w sprawie zmiany uchwały budżetowej  na 
2017r. przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała o następujących zmianach: 
Dz. 010 Rolnictwo i łowiectwo: 
-rozdział 01010 - wydatki: zmniejszono plan wydatków na objęcie udziałów w ZK 
Kleszczewo spółka z o.o. , w tym: 
- zmniejszenie o 2.350.000zł na kanalizację sanitarną w Gowarzewie 
- zmniejszenie o 550.000zł na kanalizację sanitarną w Komornikach 
- zmniejszenie o 2.720.000zł na oczyszczalnię ścieków w Nagradowicach   
Dz. 600 Transport i łączność: 



- rozdział 60014 - wydatki: zmniejszono plan wydatków o kwotę 250.000zł z tytułu środków 
przeznaczonych na przebudowę dróg powiatowych. 
-rozdział  60016 - wydatki: zwiększono plan wydatków o kwotę 1.000zł na utwardzenie 
terenu pod wiatą autobusową w ramach Funduszu Sołeckiego – sołectwo Gowarzewo. 
Zmniejszono plan wydatków o kwotę 656.000zł na budowę drogi w Krzyżownikach. 
Dz.700 Gospodarka mieszkaniowa: 
W planie wydatków zmniejszono środki o kwotę 40.000,00zł na projekt budowy świetlicy w 
Nagradowicach. 
Dz.754 Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa: 
- rozdział 75412 - wydatki: zwiększono plan wydatków o 5.000,00zł (FS Gowarzewo - zakup 
głośników i rzutnika dla OSP), zmniejszenie o 1.723,10zł (FS Gowarzewo - przesunięcie do 
§4300). 
Zwiększenie w § 4270 o 10.000,00zł na naprawę dachu OSP Śródka oraz Kleszczewo.  
- rozdział 75616 - dochody: zwiększono plan dochodów z tytułu różnych opłat. 
Dz. 801 Oświata i wychowanie: 
- dokonano zmiany planu dochodów na wniosek poszczególnych dyrektorów szkół, 
- wydatki: zmniejszono środki zaplanowane na budowę szkoły w Tulcach (przesunięcie na  
2018r. po zakończonej procedurze przetargowej) oraz na przedszkole w Kleszczewie. 
Ponadto na wniosek poszczególnych dyrektorów szkół dokonano przesunięć między 
rozdziałami i paragrafami. 
Dz. 852 Pomoc społeczna: 
- rozdział 85202 dochody: wprowadzono plan dochodów w wys. 400,00zł z tyt. uzyskanych 
wpływów oraz na wniosek kierownika OPS w planie wydatków dokonano przesunięć między 
rozdziałami i paragrafami. 
Dz. 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska: 
- rozdział 90004- wydatki: w §4210 zwiększenie o 10.000,00zł – ławki, kosze i tłuczeń na 
ścieżkę skarby lasu w Tulcach oraz  zmniejszenie o 5.000,00zł (FS Gowarzewo – zmiana 
przedsięwzięcia) 
- w §4300 zwiększenie o 3.000,00zł na podłączenia aeratora do stawu oraz zmniejszenie o 
5.000,00zł (FS Gowarzewo – zmiana przedsięwzięcia) 
- rozdział 90015 - zwiększono plan wydatków o kwotę 400.000,00zł na budowę oświetlenia 
ulicznego. 
Dz. 926 Kultura fizyczna: 
-rozdział 92695 - wydatki:  zwiększenie o 3.321,00- piaskownika Zimin, 1.599,00zł huśtawka 
Park Kleszczewo, 1.000,00zł puchary na zawody sportowe - Kleszczewska Szybka „5”, 
4.080,00zł materiały do utwardzenia ścieżki zdrowia Tulce. 
 
� projekt Uchwały Nr XXXIV/261/2017 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2017-2040 przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik 
poinformowała, że w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Kleszczewo dokonano 
zmian związanych z uchwałą Nr XXXIV/260/2017 w sprawie  zmian w budżecie gminy na 
rok 2017 dostosowując wartości roku 2017. W przedsięwzięciach następuje przesunięcie 
kwoty zabezpieczonej pierwotnie w 2017r. na rozbudowę szkoły w Tulcach, w związku z 
czym w 2018r. zabezpieczone zostaje na ten cel 4.500.000zł – zgodnie z kwotą wynikającą z 
rozstrzygniętego  postępowania przetargowego. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  
 
� projekt Uchwały Nr XXXIV/262/2017 w sprawie porozumienia międzygminnego 
pomiędzy Miastem Poznań, a Gminą  Kleszczewo w zakresie usług edukacyjnych 
przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że gminy mogą zawierać 
porozumienia międzygminne w sprawie powierzenia jednej z nich określonych przez nie 
zadań publicznych. Miasto Poznań w ramach projektu pt. „Gimnazjalista z Pasją - 



kompleksowe wsparcie uczniów gimnazjów w wyborze optymalnych ścieżek edukacyjnych i 
zawodowych” o nr RPWP.08.01.04-30-0001/16-00 (zwanego dalej „projektem”), 
współfinansowanego ze środków Europejskiego Funduszu Społecznego, w ramach 
Wielkopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2014 – 2020, w ramach 
Poddziałania 8.1.4 Kształcenie ogólne, w ramach ZIT dla MOF Poznania, przystępuje do 
realizacji zadania z zakresu edukacji publicznej, polegającego na przeprowadzeniu szkoleń 
dla nauczycieli, na organizacji doradztwa zawodowego i psychologicznego dla uczniów oraz 
doradztwa psychologicznego i metodycznego, superwizji, studiów podyplomowych dla 
nauczycieli; na organizacji wyjazdów studyjnych dla nauczycieli i wyjazdów edukacyjnych 
dla uczniów szkół gimnazjalnych (podstawowych) w zakresie wskazanym w projekcie. Mając 
na celu dążenie do systemowego, spójnego i jednolitego wsparcia podmiotów z Miejskiego 
Obszaru Funkcjonalnego Poznania, wsparciem w ramach projektu objętych zostaje 80 szkół z 
Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Poznania, w tym również szkoły których organem 
prowadzącym jest gmina powierzająca zadanie. 
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

W związku z brakiem pytań Przewodniczący Tadeusz Lammel zakończył posiedzenie 
o godz. 11.25 

Protokołowała:          Za zgodność z przebiegiem obrad 

 
Magdalena Rakszawska              Przewodniczący komisji  
 

  Tadeusz Lammel 


